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اولاد آدم

ستاره داري هم به ما نيامده است!
لابد ش��نيده ايد ك��ه اروپايي ها ب��ا اينكه چه��ار برابر ايراني ها از وس��ايل 
نقليه موتوري اس��تفاده مي كنند، اما خودروهايش��ان يك سوم ايراني ها 
محيط زيست را آلوده مي كند و سرانه مصرفشان هم ٦١ ليتر كمتر است. 
مي دانم كه از اولاد آدم خواهيد پرسيد علت اين تفاوت فاحش و تكان دهنده 
كه به تازگي اس��نادش توس��ط وزارت نفت ايران ! رو شده است چيست؟ 
نكند بناس��ت وزارت نفت، خودرو هم بسازد؟ نكند معاملات جديد نفتي، 
قراردادهايش ضمايمي هم دارد كه مانند همان قراردادها، محرمانه است و 
نمي شود ديد و مانند بعضي از لپُ لپُ ها از داخلش ماشين در مي آيد! نكند 

ربط به انتخابات دارد! نكند... 
البته اگر از من مي پرسيد، با همين عقل ناقصم به شما بگويم كه علت اين 
تفاوت، اين چيزها نيست! يعني به اينكه چرا وزارت نفت داده و آن وزارتخانه 
ديگر نداده، كار ن��دارم! من به خود خبر كار دارم و براي آن نبايد حاش��يه 
درست كنم. براي همين هم به خاطر اينكه كسي را مكدر نكنم، يكراست 
مي روم به سراغ علت! علت، ستاره هاي روي پرچم اتحاديه اروپاست! بله! 
باور كنيد. اين پرچم شامل ١۲ ستاره طلايي است. تعداد ستاره ها و محل 
قرار گرفتن آنها نش��انه كامل بودن و اتحاد است. اشتباه فكر نكنيد، تعداد 
ستاره ها تعداد اعضاي اتحاديه اروپا را نش��ان نمي دهد. مهم اين است كه 
آنها ستاره دارند و ما نداريم. براي همين هم ماشين هايشان خوب از كار در 
مي آيد! خب لابد مي گوييد كه ربط ستاره دار شدن با كاهش مصرف بنزين 
و بالا بردن كيفيت خودروها چيست؟ اگر اينطور است، ما هم تندي برويم 
و ستاره دار بش��ويم! البته اولاد آدم خشنود مي ش��ود كه در اين خصوص 
مانند تمامي دولتمردان فيلس��وفمان، نظريه پردازي كند اما اولاد آدم به 
شما بشارت بدهد كه ما هم مانند اروپايي ها، اين كار را كرده ايم و اثراتش را 
به طرفه العيني خواهيد ديد. بله! در دستورالعمل جديد ارزيابي، درتعيين 
س��طح كيفي خودروها با اس��تفاده از مدل درجه بندي يك تا پنج ستاره، 
استفاده كرده ايم. حالا شايد تا ١۲ ستاره آنها، هم بكشانيمش. اگر چه نكته 
قابل توجه اين است كه در ارزيابي خودروهاي توليدي در آذر ماه، حدود 
٦٦ درصد خودروهاي داخلي تنها يك ستاره از پنج ستاره كيفي را كسب 
كرده اند و از آن سو نيز باكيفيت ترين خودروي داخلي تنها سه ستاره از پنج 
ستاره كيفي را كسب كرده است، اما ستاره ها بالاخره يكي يكي مي آيند. 
مهم اين است كه ماشين بي ستاره نداريم. يعني اگر فرغون هم بگذاريم در 
اين دسته بندي، يك ستاره بابت وروديه اش به او مي دهيم! و اين نشاندهنده 

كرامت و تدبير ماست!
ابهامزداييازروشنعمتزادهدرخوشهچينيستارهها

اولاد آدم لازم است در خصوص تحولات سوق الجيشي مذكور توضيحاتي 
را براي شما خواننده گرامي بدهد. چندي پيش دستورالعمل ارزيابي كيفي 
خودروهاي داخلي )آديت( تغيير كرده و سختگيرانه تر شد تا مردم نگويند 
كه چرا سختگيري نمي كنند و مدام آسانگيري مي كنند. متناسب با تغيير 
دستورالعمل ارزيابي، نحوه تعيين و اعلام سطح كيفي خودروها نيز تغيير 
كرده و ما اروپايي شده ايم. يعني به جاي ارائه نمره منفي ) كه ما را ياد دوران 
دانش��جويي و مدرك زدگي مان مي اندازد(، خودروها ستاره دار مي شوند! 
به گونه اي كه يك ستاره داشتن پايين ترين س��طح كيفي را و پنج ستاره، 
بالاترين سطح كيفي خودروها را نشان مي دهد. البته بايد انصاف بدهيد كه 

هر چقدر پول بيشتر بدهيد، ستاره شما افزون تر مي شود. 
برايتان مثال بزنم: در گروه خودروهاي با سطح قيمتي بالاتر از ١00 ميليون 
تومان، خودروي س��وزوكي گراند ويتارا سه س��تاره از پنج ستاره كيفي را 
كسب كرده اس��ت. اما در گروه خودروهاي با س��طح قيمتي 75 تا ١00 
ميليون تومان، خودروي كيا سراتو سه ستاره و خودروي آسا، يك ستاره از 
پنج ستاره كيفي را كسب كرده است. در گروه خودروهاي با سطح قيمتي 
50 تا 75 ميليون تومان، خودروهاي جك S5، جك J5، برليانس H3۲0 و 
برليانس H330 دو ستاره از پنج ستاره كيفي را كسب كرده اند. همچنين 
خودروهاي ووليكس MVM550 ،NEW MVM X33 ،C30 و ليفان 
X٦0 معادل يك ستاره از پنج س��تاره كيفي را كسب كرده اند. اما در گروه 
خودروهاي با سطح قيمتي بين ۲5 تا 50 ميليون تومان، خودروهاي پارس 
تندر، تندر 90 اتومات، تندر 90 پارس خودرو و تندر 90 ايران خودرو سه 
 NEW MVM ستاره از پنج ستاره كيفي را كسب كرده اند. خودروهاي
3١5 و پژو ۲0٦ نيز داراي دو س��تاره از پنج س��تاره كيفي هستند. باقي 
خودروهاي قرار گرفته در اين سطح قيمتي شامل پژو ۲0٦ صندوق دار، پژو 
405 ايران خودرو خراسان، رانا، پژو پارس مازندران، پژو پارس خراسان، 
دنا، پژو 405، سمند ايران خودرو مركزي، سمند ايران خودرو تبريز، پژو 
پارس ايران خودرو فارس، پژو پ��ارس ايران خودرو مركزي و تيبا هاچ بك، 
يك ستاره از پنج ستاره كيفي را كسب كرده اند. اما در گروه خودروهاي با 
سطح قيمتي پايين تر از ۲5 ميليون تومان، تمام خودروهاي قرار گرفته در 
اين گروه شامل خودروهاي MVM ١١0، سايپا ١3١ توليدي سايپا، تيبا، 
سايپا ١3۲، سايپا ١١١ و سايپا ١3١ توليدي پارس خودرو، يك ستاره از 
پنج ستاره كيفي را كسب كرده اند.  به نظر اولاد آدم، نظريه سو ءاستفاده از 
ستاره هاي پرچم اتحاديه اروپا، غلط انداز بوده و توفيري در بهبود وضعيت 
خودروها شاهد نبوده ايم. بايد برويم و بگرديم و ببينيم آنها به غير از ستاره، 
چه چيز ديگري دارند كه ما نداريم! البته قبلاً نعمت زاده اين موضوع را كشف 
كرده بود كه آنها مديريت اقتصادي دارند و ما نداريم و بايد برويم و مدير وارد 

كنيم. اما كو گوش شنوا. فعلًا ستاره شان را كپي كاري مي كنند... 

عربستان سهام نفت خود را مي فروشد
ممك�ن بودج�ه كس�ري دلي�ل ب�ه س�عودي عربس�تان
اس�تب�هانتش�ارس�هامب�رايش�ركتعظي�منفت�يدولتي
آرامك�وپرداخت�هواينس�هامرادرمع�رضفروشق�راردهد.
 به گزارش خبرگزاري فرانس��ه از ري��اض، جانش��ين قدرتمند وليعهد 
پادشاهي سعودي در مصاحبه اي با هفته نامه اكونوميست كه روز پنج شنبه 
انتشار يافت، اين خبر را اعلام كرد.  شاهزاده محمد بن سلمان پس از آنكه 
كشورش به دليل سقوط بهاي نفت يك كسري بودجه بي سابقه را به ثبت 
رساند به هفته نامه مستقر در لندن گفت: اين موضوع چيزي است كه در 
دست بررسي قرار گرفته و ما معتقديم كه طي چند ماه آينده در مورد آن 
تصميم گرفته خواهد شد.  اين شاهزاده سعودي گفت: من شخصاً مشتاق 
هستم كه اين گام برداشته شود. به اعتقاد من، اين كار به نفع بازار سعودي، 
آرامكو و به نفع شفافيت بيشتر و مقابله با فساد خواهد بود كه ممكن است 

در حول و حوش آرامكو وجود داشته باشد. 

 قراردادهاي جديد نفتي را 
كرسنتي ها نوشتند

مع�اونپارلمانيدول�تدهمب�اتأكيدب�راينكهاط�اعمجلس
ازقرارداده�ايخارج�يج�زوحقوقحق�هم�ردمووكايآنها
درخانهملتاس�ت،بهمس�ئولاندولت�يتوصيهك�ردچنانچه
واقع�اًقائلبهش�فافيتوپاس�خگوييهس�تنددرارس�المتن
اصل�يق�راردادنفت�يجدي�دب�همجل�ستأخي�رنكنن�د.
به گزارش تسنيم، لطف الله فروزنده معاون پارلماني رئيس جمهور سابق 
در خصوص اهميت قراردادهاي نفتي و لزوم اطلاع مجلس از نحوه انعقاد 
آنها تصريح كرد: قراردادهاي نفتي از حساسيت بالايي برخوردار است؛ 

زيرا موضوع آن انفال و اموال عمومي است. 
وي با تأكيد ب��ر اينكه دولت ه��ا بايد ب��ا نظر مجلس نس��بت به عقد 
قراردادهاي نفتي تصميم گيري كنند، افزود: در قراردادي كه قرار است 
۲5 تا 30 سال نفت كشور در قالب يك كنسرس��يوم به فروش برسد، 
شفاف سازي اطلاعات و دقت نظر مجلس ضروري است؛ به اين مفهوم 
كه بايد متن قرارداد به طور ريز، دقيق و اصولي مورد بررسي قرار گيرد. 
سخنگوي جمعيت ايثارگران انقلاب اس��لامي اظهار داشت: تجربه و 
سابقه نشان مي دهد شركت هاي اروپايي و غربي سرمايه گذاران نيمه راه 
بوده و عمدتاً به دنبال استثمار هستند و براي جلوگيري از رشد و توسعه 
كشور بهانه جويي مي كنند كه قرارداد كنسرسيوم سال 53 و رها كردن 
قرارداد و استخراج ميادين مشترك پس از تحريم توسط شركت هاي 

شل و توتال نمونه اي از اين ادعاست. 
وي بر همين اس��اس خاطرنش��ان كرد بايد ابعاد قرارداد توسط تيمي 
حقوقي كارشناسي و بررسي شود و در محافل تخصصي و رسانه اي مورد 

نقد و بررسي قرار گيرد تا حقوق ملت دقيق رعايت شود. 
فروزنده فاش كرد: براساس شنيده ها، تيمي كه در رابطه با اين قراردادها 
فعاليت مي كنند كساني هستند كه قرارداد كرسنت را تنظيم كردند و 
نشان هاي فساد و بي  لياقتي در آن هنوز گريبانگير ملت ايران است و لذا 
بايد افراد پاك، متدين و متخصص به عنوان نماينده ايران طرف مذاكره 
با طرف غربي باش��د.  وي ادامه داد: با توجه به اينكه نتايج اين قرارداد 
متوجه ۲5 تا 30 سال ديگر است و در سرنوشت مملكت تأثير اساسي 
دارد و ذخاير جايگزين را از بين مي برد، بررسي ابعاد آن پيامدها و نتايج 

بايد به طور دقيق تعريف شود. 
اين استاد دانشگاه و كارش��ناس مس��ائل تقنين در پايان تأكيد كرد: 
براساس ش��نيده ها، قرارداد اصلي به زبان لاتين اس��ت و طرف غربي 
تهيه كرده و به رغم پيگيري هاي مجلس هنوز نسخه اصلي در اختيار 
مجلس قرار نگرفته است؛ بديهي است نمايندگان به عنوان نمايندگان 
مردم حق قانوني و وظيفه شرعي دارند به اين مهم توجه كنند و انتظار 
مي رود مجلس با تمام توان از اين حقوق حقه خود و مردم دفاع كند و 
مسئولان نيز اگر واقعاً قائل به شفافيت و پاسخگويي هستند، در ارسال 

اين متن تأخير نكنند. 

تأثير وام هاي 60 ساله بر بخش مسكن
عض�وهيئ�تمدي�رهكان�ونسراس�ريانبوهس�ازانمعتق�د
اس�تدرص�ورتتحق�قوامه�اي40و60س�الهكم�ك
ش�ايانيب�هت�وانخري�دارانمصرف�يمس�كنميش�ود،
امانميت�وانانتظاركاه�شدرصدبهرهه�ايبانكيراداش�ت.
ايرج رهبر در گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: هرچه مدت زمان بازپرداخت 
تس��هيلات بالاتر باش��د توان متقاضيان بخش مس��كن ني��ز تقويت 
مي ش��ود؛ چراكه مبلغ ماهانه تس��هيلات كاهش مي يابد.  وي افزود: 
چنين تسهيلاتي در ايران وجود ندارد و سقف مدت زمان بازپرداخت 
تسهيلات مسكن ١۲ سال است. اما طي روزهاي اخير صحبت هايي از 
سوي مسئولان وزارت راه و شهرسازي درباره تسهيلات 40 و ٦0 ساله 
براي خريد مسكن مطرح شده كه بايد ببينيم تأمين چنين منابعي از 
سوي بانك هاي خارجي انجام مي شود يا بانك هاي داخلي.  عضو هيئت 
مديره كانون سراسري انبوه س��ازان تصريح كرد: اگر قرار است تأمين 
منابع از بانك هاي داخلي باشد كه بايد گفت بانك هاي داخلي چنين 
منابعي در اختيار ندارند و تمايلي هم ب��ه پرداخت وام هاي درازمدت 
نش��ان نمي دهند اما تحق��ق اين طرح ب��ا كمك بانك ه��اي خارجي 

امكانپذير است.  

امكان فسخ واگذاري آلومينيوم 
المهدي فقط با يك شرط

رئيسس�ازمانخصوصيس�ازيبابي�اناينك�هق�راردادواگذاري
آلوميني�ومالمه�ديازنظ�رس�ازمانخصوصيس�ازيدرس�ت
وس�الماس�ت،گف�ت:تنه�ادرصورت�ياي�نق�راردادمنج�رب�ه
فس�خوابطالميش�ودكهخري�دارتعهداتخ�ودراانج�امندهد.
مير علي اشرف عبدالله پوري حسيني در گفت وگو با ايسنا، در خصوص رأي 
هيئت داوري در مورد واگذاري آلومينيوم المهدي گفت: تاكنون تنها يك 
جلسه توسط هيئت داوري براي بررسي پرونده واگذاري آلومينيوم المهدي 
برگزار شده و بعيد است كه با يك جلسه هيئت داوري به نتيجه برسد، زيرا 
حجم مطالب زياد است؛ وگرنه موضوع از نظر ما كاملًا روشن است و شايد 
يكي دو جلس��ه ديگر به جهت اينكه حجم مطالب زياد است زمان ببرد و 
رسيدگي به چند جلسه ديگر نياز داشته باشد.  وي در پاسخ به اين سؤال 
كه آيا امكان لغو اين واگذاري وجود دارد يا خير ؟ گف��ت: از نظر ما نه زيرا 
واگذاري انجام شده است، البته اين به معناي اين نيست كه اين واگذاري تا 
ابد پايدار است، زيرا خريدار تعهداتي دارد كه اگر تعهدات خود را انجام داد 
از نظر سازمان خصوصي سازي قرارداد درست و سالم است، ولي اگر خريدار 
تعهدات خود را انجام نداد، سازمان خصوصي سازي حق فسخ و ابطال معامله 
را پيدا مي كند. البته در آن زمان هم به هيئت داوري مراجعه مي كنيم ولي 
اينطور نيست كه بگوييم اين معامله تحت هر شرايطي برگشت پذير نيست، 
بلكه برگشت پذير است ولي از نظر سازمان، قراردادها صرفاً به دليل تخلف 
خريدار مي تواند جابه جا و فسخ شود.  رئيس سازمان خصوصي سازي با بيان 
اينكه قرارداد آلومينيوم المهدي از نظر ما پايدار اس��ت مگر اينكه خريدار 
تخلف كند، اضافه كرد:مواردي كه به هيئت داوري مطرح شده، هيچ كدام 
موجب لغو قرار داد نيست، بلكه شبهاتي به دليل عدم اطلاع از واگذاري و 
نكات دقيق آن مطرح شده است كه سازمان خصوصي سازي نيز به شبهات 

آن پاسخ داده است. 

بودجهمصرفيياجاریدول�تدرحدفاصل
سالهاي76تا93از4/5هزارميلياردتومان
به143هزارميلياردتومانرسيدهاستايندر
حالياستكهبهطورميانگيندراينسالها
نزدي�كبه98درص�دبودجهمص�وبجاري
دولت،عملياتيشدهاس�ت،درمقابلبودجه
عمران�يدرهمي�ندورهاز3ه�زارميليارد
تومانبه43هزارميلياردتومانرش�ديافته
اس�تمنتهابااينويژگيكهبهطورميانگين
تنها70درصدبودج�هعمرانيمصوبدراين
مدتعملياتيش�دهاس�ت،بدينترتيببر
خافرش�دصع�وديبودجهجاريكش�ور،
بودجهبخشعمرانهمهس�الهباروندنزولي
مواجهبودهاس�توهرس�الهمسهمبخش

عمرانازبودجهكلكشوركاهشيافتهاست
وه�مميزانبودج�همحققش�دهاينبخش.
عملكرد دولت ها در تخصيص بودجه عمراني در 
دو دهه گذشته با اما و اگرهاي فراواني همراه بوده 
اس��ت، از عدم تخصيص به موقع گرفته تا حجم 
بالاي پروژه هاي عمراني نيم��ه تمام. در اين بين 
اگرچه در حد فاصل س��ال هاي 7٦تا 93، بودجه 
عمراني مصوب از 3هزار ميليارد تومان به 43هزار 
ميليارد تومان رش��د يافته اس��ت اما متأسفانه از 
گذش��ته بين بودجه عمراني مصوب و تحقق آن 
فاصله فاحش��ي وجود داشته اس��ت به گونه اي 
كه به طورميانگي��ن در اين س��ال ها تنها حدود 
70درصد بودجه مص��وب عمراني فرصت محقق 

شدن پيدا كرده است.

 در س��ال 7٦بودج��ه عمراني مص��وب 3هزار و 
3۲ميليارد تومان در نظر گرفته شده بود كه تنها 
٦7درصد آن معادل ۲ هزار و ۲9ميليارد تومان آن 
عملياتي ش��د. در اين بين در همين سال بودجه 
ج��اري 4هزارميلياردو577ميلي��ون تومان بود 
كه 98درصد آن يعني 4/5 ه��زار ميليارد تومان 
اين بودجه مصرفي محقق ش��د، از س��وي ديگر 
بررسي ها نشان مي دهد در سال 93 بودجه جاري 
حدود ١43هزار ميليارد تومان مصوب شده است 
كه بودجه جاري عملياتي شده در همين محدوده 
بوده است ولي گزارش بانك مركزي نشان مي دهد 
در س��ال 93 مجموع بودجه عمراني محقق شده 
دولت ۲9 هزار و 950 ميليارد تومان بوده اس��ت 
كه ١4 هزار ميليارد تومان از رقم مصوب 4397۲ 

ميليارد توماني بودجه 93 كمتر است. 
.  بدين ترتيب بودجه هاي عمراني مصوب دولت و 
مجلس بودجه اي كاغذي است از طرفي روند رو به 
رشد هزينه هاي جاری دولت، فرصتي براي رشد 
و حتي محقق ش��دن همين بودجه هاي عمراني 
اندك را هم ب��ه دولت نمي ده��د و از طرف ديگر 
تحقق بودجه هزينه اي دولت در س��ال هاي اخير 
به يكي از اصلي ترين مش��كلات دول��ت تبديل 

شده است. 
در رابطه با بودج��ه هزينه اي يا ج��اري نيز بايد 
عنوان داش��ت كه بودجه ج��اري دولت در طول 
س��ال هاي 7٦تا 93، از حدود 4/5 هزارميليارد 
تومان به ١43هزار ميليارد تومان رش��د يافته و 
نكته جالب آن است كه برخلاف بودجه عمراني 
كه در هيچ س��الي كل بودج��ه عمراني فرصت 
محقق شدن پيدا نكرده اس��ت، به طور ميانگين 
در سال هاي مورد بررسي تقريباً 98درصد بودجه 
جاري در هر سال محقق شده اس��ت. شايد اگر 
دولتمردان و نمايندگان ملت در دهه هاي گذشته 
به شكل برابر بودجه جاري و عمراني را مورد توجه 
قرار مي دادند امروز كشور با بحران بيكاري روبه رو 
نبود و از طرف ديگر بودجه هاي جاري و هزينه اي 
دولت هم اكنون به بودجه عمومي كش��ور فشار 

نمي آورد. 
براي فهم ميزان افزايش بودجه جاري يا هزينه اي 
كش��ور طي دهه هاي اخير بايد عنوان داشت كه 
هم اكنون اگ��ر در خوش بينانه ترين حالت، كل 
درآمد هاي مالياتي كش��ور در س��ال جاري كه 
حدود 80هزار ميليارد تومان اس��ت محقق شود 
اين ميزان درآمد تنها كفاف نيمي از هزينه هاي 
جاري دولت را مي دهد و نيم ديگر به طور معمول 
از محل فروش نفت و ساير درآمدها مانند فروش 

شركت هاي دولتي و غيره محقق مي شود. 
اما در مقابل در چند سال اخير، به موازات كاهش 
بودجه عمران و بخش زيربنايي كش��ور، بودجه 
بخش هاي جاري و هزينه اي به ش��دت افزايش 
يافته اس��ت. مقايس��ه عملكرد بودجه عمراني و 
جاري در سال هاي اخير نش��ان مي دهد نسبت 
تخصصي عمراني به بودجه ج��اري رفته رفته رو 

به كاهش است. 
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ركود، راهسازان را پس از ۵0 سال بيكار كرد

سود كلان شركت هاي عربستاني از بازار روغن ايران

دبيرانجمنش�ركتهايراهس�ازيب�ابيان
اينكهدرحالحاضرراهس�ازانكشوردراين
ركوداقتصاديبسياركمكارشدهاند،ازنبود
پروژههايعمرانيدركشورانتقادكردوگفت:
50سالاس�تدركشورراهس�ازيميكنيم
اماام�روزهيچپ�روژهايبراياج�رانداريم.
عل��ي  آزاد در گفت وگو با فارس با اش��اره به بروز 
ركود اقتصادي در كشور اظهار داشت:  شرايطي 
خاص در كش��ور و براي اقتصاد رخ داده است، با 
كاهش بهاي نفت، درآمد هاي نفتي سال 90 كه 
١۲0 ميليارد دلار بود ام��روز به ۲0 ميليارد دلار 
كاهش يافته است.  وي با انتقاد از تكيه بر اقتصاد 
نفت محور افزود: لازم است دولت كسري بودجه 
خود را  از روش هاي ديگري نظير اخذ ماليات، اخذ 
عوارض، در آمدهاي گمركي و ق��رض از بانك ها 

تأمين كند.  دبير انجمن ش��ركت هاي راهسازي 
اظهار داشت:  در حال حاضر سالانه حدود 40 هزار 
ميليارد تومان يارانه به مردم پرداخت مي كنيم، 
در واقع همه پول نفت به يارانه اختصاص مي يابد و 

درصد بسيار كمي هم به توليد  مي رسد. 
آزاد ادامه داد: دريافت ماليات بايد از سود كار در 
كشور اخذ شود و چون از نظر شرايط اقتصادي در 
ركود هستيم، اخذ ماليات هم از آنچه پيش بيني 
كرده ايم كمتر اس��ت.  دبير انجمن شركت هاي 
راهسازي اظهار داش��ت: در مورد قرض دولت از 
بانك ها هم بايد گفت در حال حاضر دولت حدود 
380 ه��زار ميليارد تومان كه مع��ادل بيش از 9 
برابر پول يارانه هاي يك سال است، به بانك هاي 
خصوص��ي و تجاري بدهكار اس��ت، ضمن اينكه 
حدود ۲١0 هزار ميليارد تومان هم به شركت نفت 

بدهكار است.  وي بيان كرد:  دولت امسال ۲ هزار 
و 80 ميلي��ارد تومان  به وزارت راه و شهرس��ازي 
داده اس��ت و تقريباً حدود ۲ هزار و 5٦0 ميليارد 
تومان هم اسناد خزانه اس��لامي براي مطالبات 
معوق اختصاص داد.  آزاد با بيان اينكه اين ارقام 
بابت اجراي پروژه هاي عمراني بسيار ناچيز است، 
گفت: در سال هاي گذشته  درآمدهاي بالاي نفتي، 
به اش��تباه در جايي غير از خودش هزينه شد در 
حالي كه مي توانستيم اين ارقام را در بسياري از 

پروژه هاي عمراني به كار بريم. 
دبير انجمن شركت هاي راهسازي گفت: تا يكي 
دو ماه ديگر شب عيد فرا مي رسد و شركت هاي 
پيمانكاري بايد دستمزد و عيدي كاركنان خود را 
پرداخت كنند در حالي كه مطالبات پيمانكاران از 
دولت كماكان به قوت خود باقي است و اعتباري 

هم در اينباره موجود نيست. 
وي گفت: البته اميدواريم اعتباري كه دولت براي 
بودجه 94 در اين باره اختصاص داده است، محقق  
ش��ود تا ما هم بتوانيم مبلغي از دولت گرفته و از 

سويي ديگر پول كارگران را پرداخت كنيم. 
آزاد اظهار داشت: دولت هم در بودجه 95 عنوان 
كرده اس��ت كه هيچ پروژه جديدي آغاز نشود، 
ضمن آنكه پروژه هاي غيرضروري حتي اگر آغاز 
شده باشند، تعطيل شوند  يا اينكه كميسيون ماده 
۲3 يا سازمان مديريت و برنامه ريزي كشور بايد 
اين پروژه ها را تصويب كنند.  وي اظهار داش��ت: 
در ح��ال حاضر راهس��ازان كش��ور در اين ركود 
اقتصادي بسيار كم كار شده اند اينجانب 50 سال 
است كه در كشور راهسازي مي كنم اما امروز هيچ 

پروژه اي براي اجرا نداريم. 

همزمانب�اتنشه�ايايجادش�دهبيناي�رانوعربس�تان،
برخيس�ايتهايعربيدرحاليهموطنانخ�ودرابهتحريم
كالاه�ايايرانيدع�وتميكنندك�هدرايرانش�اهدحضور
پررنگوس�ودكانبرخيش�ركتهايعربس�تانيهستيم.
به گزارش فارس، با تشديد تنش هاي سياسي بين ايران و عربستان، 
موضوع تحريم خريد كالاهاي ايراني در برخي سايت هاي عربستاني 
مطرح شده است. اين در حالي اس��ت كه هم اكنون شاهد حضور 
پرقدرت برخي شركت هاي عربس��تاني از جمله صافولا در اقتصاد 
ايران هستيم.  اين شركت عرب سهامدار اصلي گروه صنايع بهشهر 
اس��ت و توليدكننده و عرضه كننده اصلي روغن در ايران محسوب 
مي شود.  به گفته مديران گروه بهشهر، حدود 80 درصد سهام اين 
شركت در اختيار صافولاي عربستان است. سهم اين شركت در بازار 
روغن بيش از 30 درصد است و هر ساله س��ود كلاني از بازار ايران 

نصيب اين شركت عربستاني مي شود. 

در عين حال، اين شركت تا كنون رايزني هايي را براي خريد سهام 
برخي شركت هاي بزرگ ايراني در صنايع مختلف از جمله صنعت 

ماكاروني، شيريني و سراميك داشته است. 
ش��ركت صافولا علاوه بر توليد روغن در ايران، در تركيه نيز توليد 
روغن انج��ام مي دهد كه بخش��ي از آن به بازار عراق و افغانس��تان 
صادر مي شود. اين در حالي است كه ايران همسايه افغانستان است 
و اصولاً صادرات از ايران به اين كش��ور و عراق به راحتي قابل انجام 
است اما صافولا ترجيح مي دهد توليدات تركيه اي خود را به اين دو 

كشور صادر كند.  
حضور صافولا در بازار روغن ايران آنقدر براي عرب ها سودآور است 
كه به محض تش��ديد تنش هاي سياس��ي بين ايران و عربس��تان، 
مسئولان اين شركت بر ادامه حضور خود در بازار ايران تأكيد كردند.  
در اين راستا شركت هلدينگ بين المللي صافولا كه سود كلاني از 
بازار توليدات روغن خوراكي ايران به جيب مي زند اعلام كرد با وجود 

اعلام رياض براي قطع روابط تجاري و اقتصادي با تهران، به فعاليت 
خود در ايران ادامه مي دهد. 

يك مقام ارشد در ش��ركت صافولا گفت: از همان ابتدا با »خطرات 
احتمالي كار در ايران« آشنا بوده ايم اما مي دانيم كه در طولاني مدت 
و با رفع تحريم هاي اقتصادي از ايران شركت صافولا دست برتري در 

بازار مواد غذايي ايران خواهد داشت. 
دولت عربستان ١0 درصد از كل سهام شركت صافولا را در اختيار 
دارد و مابقي سهام نيز در اختيار يك عربستاني به نام »مأمون فالح 

سعيد الوداد« است. 
به اين ترتيب، تجديد نظر عربس��تان در مراودات اقتصادي با ايران 
در حالي صورت گرفته كه شركت هاي عربي همچنان تشنه كسب 
سودهاي كلان از بازار كشورمان هستند و در اين زمينه تجديد نظر 
دولت ايران در ارتباط با ش��ركت هاي عربستاني از اهميت ويژه اي 

برخوردار است.

دبيرانجمنشركتهايراهسازي:
   راه و شهرسازی

   بازار

بودجه  جاري سهمي براي عمران كشور نگذاشته است
»جوان«نسبتبهروندافزايشیهزينهجاريدولتوكاهشبودجهعمرانیهشدارميدهد

هادی غلامحسینی
   گزارش يك


